
 

  
 
 

Referat Studienævn for Dansk, Tysk og Spansk  
 
 
Dato og tidspunkt: 21. august 2023, kl. 13.00 – 15:30 
Lokale: Sokrates 
Til stede: Alexandra Holsting (AH) (deltog ikke under pkt. 10), Anne-Mette Mandel  
 Refskou (AMMR), Elisabeth Muth Andersen (EMA), Heidi Bruusgaard Madsen 

(HBM), Katrine Marie Brendstrup Nielsen (KMBN), Klaus Geyer (KG), Lars  
 Handesten (LH), Thomas Wegener Friis (TWF), Karen Fog Rasmussen (KFR),  
Afbud fra: Anne Kirstine Mikkelsen (AKM), Mathilde Lissau Hammer, Jeanet Dal  
 Hartvigsen, Emil Bisp Pedersen, Heidi Bruusgaard Madsen, Karoline Heckmann  
 Jensen, Signe Østergaard Christensen  
Referat sendt til  
orientering til: Kristine Kjærsgaard, Alexandra Holsting 
Referent:  Dorte Cohrt Nebel 
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Lars Handesten indledte mødet med at byde velkommen til Klaus Geyer, der er ind-
trådt i studienævnet efter Alexandra Holsting. Herefter var der en kort præsentati-
onsrunde.  
 
Ad pkt. 1 Dagsorden  
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Det blev besluttet at ændre rækkefølgen af punkterne så punkt 8b) Fortsat drøftelse 
af studienævnets behandling af semesterplaner blev behandlet før punkterne 7e 
Semesterplaner Dansk E23 og 7f Semesterplaner E23 Tysk. Herefter blev dagsorde-
nen godkendt. Punkterne er taget til referat efter den oprindelige dagsorden.   
 
Ad pkt. 2 Referat 
Referatet fra 21 juni 2023 var godkendt via skriftlig høring.  
 
Ad pkt. 3 Meddelelser  
a)  Formanden: 
 -  orienterede om aftale mellem Odense Teater og Det Humanistiske Fakultet  
  om billetter til teatrets forestillinger sæson 23/24. Billetterne bestilles  
  direkte via Line, line@odenseteater@sdu.dk med cc til Martin Lund  
  (mlund@sdu.dk) Bestilling er efter først-til-mølle-princippet. 
 - oplyste, at Rektor i år har besluttet at det for nogle studier bl.a. Dansk og  
  Tysk er muligt at optage studerende fra 2. runde. Det har fx betydet optag af 
  yderligere 5 studerende på Dansk. 
 - orienterede om, at der for nylig har været en drøftelse i studienævnet om  
  ændringer af adgangskrav på uddannelserne. Ledelsen har sammen med  
  Rektor besluttet at studerende skal have en snit på 7 fra og med optag 2025. 
  Læs mere her: 
  https://sdunet.dk/da/nyheder/nyheder_fra_sdu/ny-model-for-fremtidens-bacheloroptag 
 - informerede kort om ny politisk aftale om ny kandidatreform. Læs mere her:  
  https://sdunet.dk/da/nyheder/nyheder_fra_sdu/politisk-aftale-om-ny-kandidatreform 
b)  Studieleder Tysk:  
 - oplyste, 17 studerende har takket ja tak til en plads, 16 har takket ja tak på IVK, 
  Tysk og 4 har takket ja tak på Negot Tysk. Samdriftskurserne ser ud til at få 37 
  studerende og der kan derfor blive tale om dublering af undervisning. Dette kan 
  lade sig gøre pga tyskmidler og fordi der er tale om sprogfærdigheds- 
  undervisning.  
 - orienterede at der bliver oprettet et fællesrum på Itslearning, der giver  
  mulighed for at kommunikere med alle studerende på studiet.  
 - informerede om at der allerede nu og samtidig med semesterstart indledes  
  arbejde med studieordningsændringer, da fristen for godkendelse af Studie- 
  ordningsændring ligger meget tidligt i januar.  

 - oplyste, at på tysk afdækkes muligheden for at kunne tilbyde et selvstudium 
  forløb på første semester, hvor de studerende kan arbejde med forskellige  
  aspekter af deres sprogfærdighed efter eget valg. Selvstudierne skal suppleres  
  med jævnlige møder med en sprogmentor.   
 - orienterede om ledighedstallene, der ser meget fine ud, selvom der stadig er 
  plads til forbedring.  

c)  Studieleder Dansk:  
 - orienterede om ledighedstallene, der ser fine ud, der er dog stadig plads til at 
  tallene kan blive endnu bedre.  
 - informerede om at studieleder har godkendt to ansøgninger om midler:  
  Ansøgning om 1.000 kr. til KA velkomst og ansøgning om 200 kr. til buket til  
  afgående faglig vejleder.  

- orienterede at der bliver oprettet et fællesrum på Itslearning, der giver  
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  mulighed for at kommunikere med alle studerende på studiet.  
d)  De studerende:  
 -  KMBN orienterede om studie-/introturen til Hamborg. Studerende fra IVK og 
  Negot får mulighed for at deltage. Se vedlagte bilag. 
 e) Sekretariatet havde ingen bemærkninger. 
 
Ad pkt. 4 Sager til behandling: Eksamen 
Ingen sager til behandling  
 
Ad pkt. 5 Sager til behandling: Undervisning 
Ingen sager til behandling 
 
Ad pkt. 6 Sager til behandling: Studieordninger 
a)  Overgangsbestemmelser Skrivekunst heltid: Studienævnet godkendte de  
 foreslåede overgangsbestemmelser uden bemærkninger.  
 
Ad pkt. 7 Sager til behandling: Kvalitetspolitik 
a)  Evaluering Videnskabsteori I: LH bemærkede, at samlæsning mellem filosofi- og 

danskstuderende ikke er nogen let øvelse. Det, der er let for danskstuderende, er 
svært for filosofistuderende – og omvendt. Udfordringerne kendes også fra valg-
fag på kandidaten. Herefter godkendte studienævnet evalueringen uden yderli-
gere bemærkninger.  

b)  Udtalelse vedr. ny studieordning 2023 for Bachelor- og Kandidatuddannelsen i 
 Tysk: Fakultetet har bedt studienævnet tage stilling til censorformandens  
 kommentarer for så vidt angår censorformandens bemærkninger vedr. titel og 
 sprogfærdighed. Titel: Tysk er en meget bred titel, der er dog enighed om at der 
 ikke for nuværende bliver ændret og der arbejdes videre med kommentaren i 
 faggruppen. Sprogfærdighed: AH finder, at der er stort sammenfald i kommentarer 
 fra censorformandsskabet og de eksterne eksperter, der har udtrykt bekymring for 
 den skriftlige sprogfærdighed uden ekstern censur og at der først i Sprog, samfund 
 og historie 3 findes en skriftlig stedprøve. AH pointerer, at mundtlig og skriftlig 
 sprogfærdighed ikke alene kan udprøves med en skriftlig stedprøve og vi har derfor 
 prøvet at imødekomme deres ønske om den skriftlig prøve ved at lægge den i  
 undervisningen med opsyn af instruktor og underviser for at undgå snyd.  
c)  Udtalelse vedr. ny studieordning 2023 for Bachelor- og Kandidatuddannelsen i 
 Dansk: Censorformandsskabet har bemærket, at der er mange interne bedømmelser 
 på uddannelsen, det er dog ikke noget vi kan ændre på, da vi skal opfylde interne  
 regler. Udskydelsen af ændringer i kandidatuddannelsen til vi kender omfanget af 
 reformerne for kandidatuddannelserne i Danmark, bakkes op af censorformands- 
 skabet. 
d) Censorårsberetning for 2022 Dansk: LH finder, at det desværre er lidt nedslående 
 læsning, da det konstateres at gennemsnittet på SDU er et helt karakterpoint  
 lavere i forhold til karakterer på landsplan, hvilket heller ikke hænger sammen 
 med målsætningen fra Rektor. Faggruppen har drøftet om det lavere adgangskrav 
 kan  betyde, at de studerendes niveau er tilsvarende lavere og det derfor er  
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 sværere at hæve. LH finder, at SDU generelt uddanner førstegangsakademikere, 
 hvilket måske kan have betydning. KFR bemærker, at blanke afleveringer registreres 
 med -03, som tæller med i gennemsnitskarakterer i modsætning til et U. Dog  
 finder censorberetningen ændringerne i studieordningerne som et godt tegn. LH 
 vil kontakte Anders Østergaard og høre om blanke afleveringer tælles med i  
 gennemsnitskarakterer på alle universiteter.  
e)  Semesterplaner Dansk E23: Studienævnet blev enige om, at danskgruppen i  
 studienævnet ser på semesterplaner for fag på dansk og på næste møde  
 kommenterer generelle ting, medmindre der er helt grelle og iøjefaldende ting, 
 der skal drøftes.  
f)  Semesterplaner Tysk E23: Studienævnet blev enige om, at tyskgruppen i 
 studienævnet ser på semesterplaner for fag på tysk og på næste møde 
 kommenterer generelle ting, medmindre der er helt grelle og iøjefaldende 
 ting, der skal drøftes. 
 
Ad pkt. 8 Andre sager til behandling 
a)  Drøftelse af optagelsestal på Bacheloruddannelsen i Dansk: Optagelsestallet på 
 Bacheloruddannelsen i Dansk er faldet drastisk de seneste år og særligt i år er 
 det helt galt. LH finder, at der er sket en ændring i opfattelsen af danskuddannelsen. 
 Det er ikke kun på SDU, at søgning og optag er faldet, da der også har været et fald  
 på KU. Emnet tages op på fagkollegiemøde i august. EMA spurgte, om der findes  
 undersøgelser eller relevante statistikker, der kunne danne basis for drøftelserne, 
 men der er ikke kendskab til sådanne. EMA foreslog at invitere nylige dimittender ind 
 til en  snak om, hvad de skal bruge og hvad der ville kunne undværes i uddannelsen. 
 LH finder, at der skal mere være en profil forbundet med uddannelsen, som bedre 
 kan  definere Dansk-uddannelsen. AMMR og EMA tager en snak om hvordan sådanne 
 informationer evt. kan tilgås.  
b)  Fortsat drøftelse af studienævnets behandling af semesterplaner: AH pointerede, 
 at studienævnet skal forholde sig til om undervisning opfylder krav og bestemmelser  
 i studieordning/fagbeskrivelser. Studienævnet drøftede om der kunne udarbejdes en 
 skabelon, så underviser/fagansvarligt kun behøver oplyse pensum (fuldt pensum, da 
 det reducerede pensum skal offentliggøres senere) og arbejdsbyrde. Det formodes, 
 at der ifm. skemalægning er styr på timer. Studienævnet enedes om at de to fagligheder 
 hver især tager hånd om eget felt, så ikke alle skal forholde sig til alle semesterplaner.  
c) Udmærkelse på eksamensbeviset - indkaldelse af indstillinger, sommer 2023: Der 
 er indsendt en indstilling til en A-udmærkelse udenom studienævnet.  
d) Annuum 2023 - Status:  Punktet tages op på møde i oktober bl.a. i forhold til  
 fordeling.  
e) Ansøgning om midler fra Malene Breunig ifm. ekskursion i Kulturreservater:  
 Studienævnet imødekom ansøgningen.  
    
Ad pkt. 9 - Eventuelt 
TWF spurgte ind til ekskursioner og egenbetaling. Der var en kort drøftelse af om vi 
udelukkende leverer undervisning eller om der skal være ekskursioner i undervis-
ningen med pensumreduktioner eller ekskursion som del af en eksamen med eller 
uden egenbetaling. AH foreslog, at spørgsmålet bringes videre til Uddannelsesrådet.  
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Ad pkt. 10 Der blev behandlet i alt 6 ansøgninger, heraf var 5 formandsbehand-
let/administrativt behandlet. Se fortroligt referat.  
 
 
 
Lars Handesten 
Studienævnsformand            /           Dorte Cohrt Nebel 
             Studienævnssekretær 


